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رویداد

هوا گرم تر می شود
سازمان هواشناســی با صدور اطلاعیه ای 
ضمن اشــاره به افزایش دما در کشور از ۱۳ 
خرداد به مبتلایان بــه بیماری های قلبی و 
سالمندان توصیه کرد در ساعات اوج دمای 
روزانه در بعد از ظهرهــا در فضای باز کمتر 
تردد کنند. در اطلاعیه سازمان هواشناسی 
آمده اســت: » از ۱۳ خرداد تا ابتدای هفته 
آینده افزایش پایداری جو و افزایش نســبی 
دما در غالب نقاط کشــور پیــش بینی می 
شود. بر این اساس در اســتان های واقع در 
جنوب غرب ، غرب، ســواحل شمال کشور و 
دامنه های جنوبی البرز شامل تهران دمای 
بیشینه بین ۲ تا ۳درجه سلسیوس بالاتر از 
میانگین بلند مدت خواهد بود. بر این اساس 
تا حد امــکان مبتلایان به بیماری های قلبی 
و سالمندان در ســاعات اوج دمای روزانه در 
بعد از ظهرهــا در فضای باز کمتر تردد کنند 
و با توجه بــه افزایش تابش امــواج ماورای 
بنفش استفاده از عینک های آفتابی توصیه 

می شود.«

 

نتایج مطالعات و گزارشــات چند  ســال اخیر 
بــر روی اثرات مخرب میکروپلاســتیک ها در 
اقیانوس هــا و آب های آزاد کره زمین بســیار 
هشداردهنده بوده اند، اما این میکروپلاستیک ها 
از کجا می آیند و چه کارهایی می توان انجام داد 
تا آنها را حذف و روند افزایش شــان را متوقف 

کرد؟ تحقیقات »اتحادیه بین المللی حفاظت از 
طبیعت« نشــان می دهد منسوجات مصنوعی 
بخش اعظم میکروپلاستیک های اقیانوس ها را 
تشکیل می دهند. در این اینفوگرافیک که توسط 
خبرگزاری ایسنا تهیه شده، بزرگترین منابع به 
وجود آمدن میکروپلاستیک ها معرفی شده است.

میکروپلاستیک های اقیانوس ها از کجا می آیند؟

گزارش تصویری
رئيس پليس راهور تهران از احيای گشت های نامحسوس پليس راهور در سطح شهر خبر داد:  

اصحاب رسانه و مدیران، متخلفان را جریمه می کنند
شهروند| رئيس پليس راهور گفت به زودی از دستگاه ها و سازمان ها می خواهيم که مدیران 
دولتی در صورت تمایل بتوانند به پليس راهور در موضوع بازرســان نامحســوس کمک کنند، 
البته شرایطی برای این کار لحاظ شــده و باید این افراد حداقل دارای مدرک کارشناسی باشند. 
سردار سيد کمال  هادیان فر صبح دیروز در نشســت خبری در پاسخ به سوالی مبنی بر احيای 
گشت های نامحسوس پليس راهور تصریح کرد که »بررسی کامل راجع به کاهش تصادفات و 
انضباط ترافيکی انجام دادیم، یکی از موضوعات تقریبا رهاشده بحث بازرسان نامحسوس است و 
پليس راهور مجوز استفاده از این بازرسان را دارد، از این ظرفيت بسيار محدود استفاده شده بود، 
این ضابطان در 1۳ مورد می توانند خودروها را جریمه کنند.« رئيس پليس راهور گفت: »به زودی 
از دستگاه ها و سازمان ها می خواهيم که مدیران دولتی در صورت تمایل بتوانند به پليس راهور در 
این موضوع )بازرسان نامحسوس( کمک کنند، البته شرایطی برای این کار لحاظ شده و باید این 
افراد حداقل دارای مدرک کارشناسی، فاقد تخلفات حادثه ساز و سایر الزامات باشند.«  وی یادآور 
شد: »شروع اجرای این کار از مدیران دولتی و اصحاب رسانه ها بوده و سپس سراغ مابقی افراد نيز 
می رویم، در این موضوع )بازرسان نامحسوس( حتما از خود رانندگان نيز استفاده می کنيم.«  وی 
متذکر شد: »کار جدیدی انجام می دهيم، هر فردی در آینده می تواند پروفایلی در پليس راهور 
داشته باشد، کد اختصاصی بگيرد و با مشخصات شناسایی شده تمام خدمات را از پليس راهور اخذ 

کند، با اجرای این کار دیگر نياز به مراجعه به پليس نيست.« 
طرحی برای انضباط شهری

مشاور معاونت اجتماعی و فرهنگ ترافيک پليس راهنمایی ورانندگی کل کشور در این زمينه 
برای »شهروند« نوشت: »سخنان رئيس پليس راهور تهران مبنی بر این که »مدیران دولتی و اصحاب 
رسانه بازرس نامحسوس پليس راهور می شوند«، در راستای طرح انضباط شهری سازماندهی و 
نهادینه خواهد شد. مشارکت شهروندان به همراه پليس در پيوستن به این طرح عاوه بر کمک به 
پليس، درواقع ایجاد فضا و بستری برای ترافيک زدایی از شهری است که یکی از مشکات جدی 
آن ترافيک است. آموزش و فرهنگ سازي، نقش بسزایي در اصاح ترافيک و راهنمایي ورانندگي 
در سطح جامعه دارد. طبيعتا موضوع ترافيک نياز به یک کار جمعي دارد و از طرفی فرهنگ سازي 
رفتار ترافيکي و آمــوزش فرهنگ ترافيک، موثرتریــن روش در کاهش تصادفات رانندگي نيز 
محسوب می شود. مشارکت و حضور طيف های مختلف مردم ازجمله مدیران دولتی و اصحاب 
رسانه که رئيس پليس آنان را دعوت به پيوستن به پليس نامحسوس کرده، تضمين کننده ارتقای 
سطح آگاهي ها، پيشگيري از وقوع تصادفات و رفع مشکل ترافيک است. ارتقای ارتباط متقابل 
پليس با جامعه، گره گشاي بسياري از مشکات، معضات و آسيب هاي اجتماعي و ترافيک است. 
انضباط بخشي و فرهنگ سازي دو رسالت مهم پليس در جامعه محسوب می شود که استفاده از 
ظرفيت هاي مردمي و سایر سازمان هاي دولتي و غيردولتي براي اجراي فرهنگ صحيح ترافيک 
در جامعه لازم و ضروري است. براساس تجارب گذشته، پليس راهور به این نتيجه رسيده که در 
موضوع بازرسان نامحسوس، مدیران دولتی و اصحاب رسانه گزینه مناسب در این راستا محسوب 
می شود. البته دو طيف مذکور برای ورود به این عرصه و برعهده گرفتن چنين رسالتی باید شرایط 
خاصی داشته باشند؛ نخستين شرایط برای عهده دارشدن مسئوليت »بازرس نامحسوس پليس 
راهور« تحصيات است که حداقل ميزان سواد آنان باید ليسانس باشد. مدیران دولتی و اصحاب 
رسانه که درواقع ضابطان پليس در این مسئوليت هســتند، در 1۳ مورد می توانند خودروها را 
جریمه یا به نوعی اعمال قانون کنند. البته جزیيات این 1۳ مورد و جزیيات کامل آن در آینده ای 
نه چندان دور رسانه ای خواهد شد. افرادی که به عنوان »بازرس نامحسوس پليس راهور« جذب 
آن می شــوند، نحوه اعمال قانون آنان در برابر رانندگان متخلف به این شکل است که با سامانه 
اینترنتی که پليس در اختيارشان قرار می دهد، شماره انتظامی خودرو و نوع تخلف آن را با کدهای 
مخصوص به نوع جرایمی که مرتکب می شوند، به صورت پيامک برای متخلفان ارسال خواهد 

شد.« 

گزارش

دو شــير ایرانی، کامران و هيلــدا بالاخره بعد از ٨۰ ســال که از 
انقراضشان در ایران می گذرد، از اروپا به سرزمين مادری بازگشتند. 
اولی، شير نر ایرانی به نام کامران )که بعدا به هيرمان تغييرنام یافت(. 
روز پنجشــنبه 12 اردیبهشــت ماه از باغ وحش بریستول بریتانيا 
به ایران منتقل شــد و دومی هم به نام هيلدا، صبح روز گذشته از 
باغ وحش دوبلين ایرلند. حالا این زوج نادر بعد از این که سال ها در 
طبيعت زندگی کرده بودند و در زیستگاه طبيعی شان منقرض شده 
بودند، بالاخره در کنار هم قرار گرفته اند. بد نيست بدانيد کارشکنی ها 
برای بازگشت این شير به ایران هم کم نبوده است. ماجرا از این قرار 
است که »شير ایرانی« را به نام »پرسيکا« در تمام دنيا می شناسند 
اما تاش ها برای این که همه در جهان آن را به همان اسم اصلی یعنی 
»شــير ایرانی« بخوانند، بی نتيجه مانده. در این قضيه به خصوص 
هندوستان هم دخيل بوده؛ چون تنها گونه های شير ایرانی درحال 
حاضر در هند هستند و مســئولان باغ وحش هندوستان بدشان 
نمی آید نام »شير هندی« به جای »شير ایرانی« روی این گونه بماند. 
در ادامه دکتر معماریان، مدیرعامل باغ وحش ارم درباره نحوه انتقال 
هيلدا، چگونگی قرارگرفتن او در باغ وحش و کارشکنی های مختلف 

صحبت هایی با »شهروند« انجام داده که می خوانيد:  
  اسم این شير ماده که تازه منتقل شده، چيست و چند 

سالش است؟
اسمش هيلدا است و ۴سالش است.

  چه زمانی به ایران رسيد؟
دیروز به ایران رسيد.

  از بریستول آوردید؟
نه؛ هيلدا از باغ وحش دوبلين ایرلند آمده. با پرواز قطری به دوحه 

آمد و از دوحه به تهران رسيد. 
  سالم رسيده است؟ 

بله.
  این را می پرسم، چون گاهی مشکلاتی در نقل و انتقالات 
و حتی رهاســازی گونه های مختلف جانوری دیده ایم و 

حاشيه هایی هم داشته است.
انتقال این شير از طریق انتقال بين المللی انجام شده. تمام شرایط 
را بررسی می کنند، تجهيزات متناسب را درنظر می گيرند تا عمليات 
انتقال به بهترین شــکل انجام شود. البته گاهی زخم های سطحی 

ممکن است به وجود بياید اما این انتقال به بهترین نحو انجام شده.
  چقدر طول کشيد باغ وحش دوبلين با این انتقال موافقت 
کند؟ کلا روند نامه نگاری ها و گفت وگوهای شما برای آوردن 

این دو شير ایرانی چطور پيش رفت؟

راســتش اگر بخواهم از اول بگویم، شاید باید بگویم ٨ سال طول 
کشيد، چون بعد از این که شير ایرانی در ایران منقرض شد، ایرانی ها 
تاش های زیادی برای برگرداندن شير ایرانی انجام دادند. از قبل از 
انقاب این تاش ها شروع شــد که موفق نشدند. بعد از انقاب هم 
خيلی سعی کردند که باز به نتيجه نرسيدند، تا این که ما ٨ سال پيش 
دوباره شــروع کردیم و از همان زمان با سنگ اندازی های مختلف 
روبه رو شدیم؛ هم مانع تراشی های داخلی و هم خارجی، به خصوص 

هندی ها.
  باغ وحش دوبلين چطور قبول کردند که این شيرها را به 

ایران انتقال بدهيد؟
با استانداردهایی که توانستيم رعایت کنيم و وقتی عضو اتحادیه 
باغ وحش های اروپا شدیم و توانستيم عضویت EEP را بگيریم، با 
انتقال این دو شير ایرانی از انگلستان و ایرلند به باغ وحش ارم موافقت 
شد. تازه بعد از موافقت شان، دوسالی طول کشيد که بتوانيم آنها را 
منتقل کنيم. مشکات زیادی داشتيم، حتی چندبار نامه زدند که 
به خاطر تحریم نمی توانند شيرها را بفرستند که از اتحادیه به وزارت 
امور خارجه  آنها نامه زدیم که این انتقال اصا یک نقل و انتقال مالی 
نيست و قرار نيست پولی ردوبدل شود و هيچ ربطی به تحریم ندارد. 
بعد از این سنگ اندازی ها، مانع تراشی هایی هم از داخل ایران داشتيم 
که دوست نداشتند چنين اتفاقی بيفتد، حتی همان طور که گفتم، 

سنگ اندازی های خارجی؛ به خصوص هندی ها.
  چرا؟ هندی ها از آمدن شير ایرانی به ایران چه ضرری 

می کنند؟
هندوستان آخرین زیستگاه طبيعی شير ایرانی است و آنها خيلی 
دوست دارند که اسم این شير همچنان Indian lion )شير هندی( 
باشد. بعد از این که شــير ایرانی در ایران منقرض شد، آنها دایم به 
این نوع شير می گفتند »شــير هندی« که این اسم را جا بيندازند 
و اروپایی ها هم به آن می گفتند Asian lion ، درحالی  که اســم 
زیرگونه Persica )پرسيکا( اســت و کسی نمی تواند آن را عوض 
کند. هندی ها عاقه داشتند این گونه »پرسيکا« )یا پرشيا( که روی 
این شــير مانده، به ایران نياید تا بتوانند همچنان آن را به نام »شير 
هندی« به مردم بشناسانند که البته موفق نشدند و این دو شير به 

ایران آمدند.
 الان این دو شير کنار هم هســتند یا جداسازی انجام 

شده؟ 
الان از هم جدا هســتند. فقط درهای خاصی تعبيه شــده که 
می توانند از آن جا همدیگر را ببينند و بو کنند تا بعد به هم معرفی 

شوند.

 کامران و هیلدا
به هم معرفی نشدند!

 بعد از انتقال شير نر ایرانی از بریستول به تهران
روز گذشته شير ماده هم به باغ وحش ارم آمد

طولانی تریــن ســفره افطــار در بازار 
تهران )مشرق(

  این تصویر مربوط است به تعمیرگاه هشتاد ساله لکوموتیوها در سمنان که به نگهداری و 
تعمیرات لکوموتیوهایی که دچار نقص فنی شده اند، اختصاص دارد. )ایرنا(

  ایــن راننــده  تاکســی روی داشــبورد 
خود نوشته: »از ســربازان وظیفه به هیچ 
عنوان وجهی گرفته نمی شود. لطفا اصرار 
نفرمایید. اگر واقعا تمکــن مالی ندارید، 
میهمان راننده باشید و بدون بیان کردن 
پیــاده شــوید. در صورتــی که کســی را 
می شناسید که تمکن مالی ندارد، آدرس 
دقیق و مشخصات شــخص را به شماره... 
پیامــک کنیــد. در صورتــی کــه تمایل به 
کمک به اشــخاص نیازمند را دارید، لطفا 
شماره خود را به شــماره... پیامک کنید تا 
با معرفی شــخص مورد نظرتان مســتقیما 

به او کمک نمایید.« )مشرق(

  پس از حدود 10  سال خشکسالی در اســتان قم و کاهش شدید سفره های آب زیرزمینی 
و عبور از وضع بحرانی آبی در استان قم، با بارندگی های بهاری در  سال جاری چهره قم طراوت 
و زیبایی خاصی پیدا کرده است و دشت ها و حاشیه تمامی جاده ها و راه های استان که تا پیش 
از این شــاهد زمین های بایر و خشــک بود این روزها به ســبب رویش گیاهان چهره ای ســبز 
دارد. این بارش ها به گونه ای بوده که به گفته کارشــناس هواشناســی در 3۲  سال گذشته 

بی سابقه بوده است.
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آیت الله محسن مجتهد شبستری، عضو مجمع تشــخيص مصلحت نظام گفت: »لوایح چهارگانه 
بعد از ماه مبارک رمضان در دســتور کار مجمع قرار می گيرد. تصميم گيری در مورد کنوانســيون 
پالرمو و CFT به دليل این که بعُد بين المللی دارد، کمی در کميسيون ها معطل بود و ان شاءالله بعد 
از ماه مبارک رمضان دوباره در دســتور کار قرار می گيرد.« آیت الله شبستری تصميم گيری در مورد 
زمان بندی مصوبات را یکی دیگر از علل به تعویق افتادن این لوایح دانســت و گفت: »اميدواریم این 

مباحث تا پایان خردادماه به اتمام برسد.«

 عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام:  

تصمیم گیری درباره 
 CFT پالرمو و 

بعد از ماه رمضان

در هر بار تمرین پناهگيری، در 
محل های امن پناهگيری کنيد 

تا انجام این عمل در زمان 
وقوع زلزله، نياز به صرف وقت 

نداشته باشد.

ماجرای خرید تضمينی »ملخ« و مخالفت سازمان حفظ نباتات

ملخ زنده کیلویی 8 هزار تومان
دو روز پيش عزیز الله کناری، فرماندار بندرعباس 
اعام کرده بود که به منظور تبدیل یک تهدید به 
فرصت و برای ارتقای معيشــت روستایيان طبق 
دستور استاندار هرمزگان و هماهنگی انجام شده 
با جهاد کشاورزی اســتان، هر روستایی می تواند 
به ازای جمع آوری و تحویل هر کيلوگرم ملخ زنده به 
دهيار روستای خود مبلغ ٨ هزار تومان دریافت کند. 
او در نشست مدیریت بحران بندرعباس که با دستور 
کار مبارزه با ملخ صحرایی تشــکيل شــد، گفت: 
»دهياران نيز در پایان هر روز و پس از جمع آوری و 
تحویل ملخ های روستایيان به بخشداران به ازای هر 
کيلو 9هزار تومان دریافت کنند. بخشداران مسئول 
مبارزه با ملخ در بخش مربوطه هستند و دهياران 
بایــد درخصوص خرید تضمينــی ملخ صحرایی 
اطاع رسانی گسترده انجام دهند. دهياران از طریق 
نيروهای مردمی نســبت به رصد محيط و اطاع 
آنی به بخشــداران اقدام کرده و جهاد کشاورزی 
بندرعباس با نظر بخشــداران دهياران را آموزش 
دهد، همچنين شوراهای بخش به عنوان نيروهای 
تشویق کننده مردم در زمينه مبارزه با ملخ در خط 

مقدم قرار گيرند.« این حرف ها نه تنها توانست توجه 
افکار عمومــی و کاربران فضای مجــازی را جلب 
کند، بلکه با واکنش ســازمان حفظ نباتات کشور 
هم مواجه شده است. رضا مير، سخنگوی سازمان 
حفظ نباتات کشور دیروز در این مورد گفت: »این 
امر نظر شخصی یا ســازمانی فرماندار بندرعباس 
است و سازمان حفظ نباتات با این موضوع موافق 
نيست و به هيچ وجه آن را تایيد نمی کند. در صورتی 
که ایشان یا این سازمان می خواهند خرید ملخ انجام 
دهند، خودشان می دانند، اما ما مسئوليت مبارزه با 
آفات را به صورت شيميایی برعهده داریم و این اقدام 
را منطقی و مناســب نمی دانيم. این امکان وجود 
دارد که مردم ملخ های آلوده به ســم را در اختيار 
فرمانداری قرار دهند و آن را بفروشــند که این امر 
ممکن است مشکات بعدی ایجاد کند.« او ادامه داد: 
»سازمان حفظ نباتات کشور اعتراض خود را به جهاد 
کشاورزی و حفظ نباتات استان اعام کرد و آنها نيز 
این طور جواب دادند که این امر تنها نظر شخصی 
یا سازمانی فرماندار بندرعباس است و از نظر ما نيز 

مورد تایيد نيست.«


